
 

学校编码：10384                                     分类号      密级   

学号:13620081150837                                  UDC        

 

   硕 士   学  位  论  文 

                                           

论新闻媒体对上市公司信息披露监督权的

制度建构 

On the Construction of the Supervision System of Listed 

Company’s Information Disclosure by Media  

苏荣城 

指导教师姓名：朱炎生  教授 

专  业 名 称：法律硕士 

论文提交日期：2011.04 

论文答辩时间： 

学位授予日期：    

答辩委员会主席：           

评    阅    人：           

 

2011 年   月 

 

厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库

brought to you by COREView metadata, citation and similar papers at core.ac.uk

provided by Xiamen University Institutional Repository

https://core.ac.uk/display/41401172?utm_source=pdf&utm_medium=banner&utm_campaign=pdf-decoration-v1


 

厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库



厦门大学学位论文原创性声明 

 

兹呈交的学位论文，是本人在导师指导下独立完成的研究成

果。本人在论文写作中参考的其他个人或集体的研究成果，均在文

中以明确方式标明。本人依法享有和承担由此论文产生的权利和责

任。 

 

 

 

                        声明人（签名）： 

年   月   日 

 
 

厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库



 

厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库



 

厦门大学学位论文著作权使用声明 

 

本人完全了解厦门大学有关保留、使用学位论文的规定。厦门

大学有权保留并向国家主管部门或其指定机构送交论文的纸质版和

电子版，有权将学位论文用于非赢利目的的少量复制并允许论文进

入学校图书馆被查阅，有权将学位论文的内容编入有关数据库进行

检索，有权将学位论文的标题和摘要汇编出版。保密的学位论文在

解密后适用本规定。 

本学位论文属于 

  1、保密（ ），在   年解密后适用本授权书。 

  2、不保密（  ） 

（请在以上相应括号内打“√”） 

 

 

作者签名：      日期：  年 月 日 

导师签名：      日期：  年 月 

 

 

 

 

 

厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库



 

厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库



 

内 容 摘 要 

上市公司信息披露法律制度的目的是为所有投资者提供公开获取信

息的法律保障，旨在实现市场参与者的机会公平，即促使每个市场参与者

都能平等地获得所有与其投资决策相关的公开信息，任何人都不能凭借着

在信息占有上的优势而获利。与融资者相比，投资者需要保护，与一般投

资者相比，中小投资者则更应当重点保护，因为投资者尤其是广大中小投

资者的信息搜集和分析能力相对较弱，市场交易力量也小，客观上需要重

点保护。新闻媒体具有新闻自由的权利，包括了采访、报道权等权利，与

其他监督方式相比较，在监督上市公司方面，具有自身的优势，能有力促

进新闻媒体的监督权走向制度化、规范化、程序化。正是基于这原因，从

新闻媒体对上市公司信息披露的监督方面，把充分保护投资者尤其是中小

投资者的利益作为首要任务和宗旨。 

本文分五个部分： 

第一章对信息披露制度做了概述，包括信息披露的概念、原则和意义。

第二节介绍了媒体监督上市公司信息披露的法理基础。 

第二章从三个方面对新闻媒体监督上市公司信息披露必要性进行了

阐述。第一是，上市公司信息披露公平性以及公司内部治理机制要求；二

是，新闻媒体自由权；三是，新闻媒体有效增强其他监督方式。 

第三章介绍了国外新闻立法及新闻媒体监督上市公司信息披露的立

法概况和特点，并且以英国、美国、法国、德国为例进行了阐述。 

第四章论述当前我国新闻媒体监督上市公司存在的困境以及成因，并

做了详细的解释。 

第五章则针对我国的实际情况做出了制度建构的建议，提出了一些可

行的措施。 

 

关键词：信息披露;新闻媒体监督;上市公司
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Abstract 

The purpose of Information disclosure system is to provide investors with all 

the normal legal protection for the public to access information, market participants 

gain the opportunity to achieve fair and that each market participants equaly access 

to all investment decisions related to their public information,with no one can hold 

the advantage in the information to profit. Investors and financiers are two main 

participators in stock market market. Compared with the financiers,investors need to 

be protected more,compared with retail investors,small investors should focus even 

more protection,because investors,especially medium and small investors, 

information gathering and analysis capacity is relatively weak,the power of  market 

transactions also small,the objective need special protection. The development 

process from the capital market perspective,protecting the interests of investors so 

that investors confidence is to nurture and develop the most important aspects of the 

market,not only administrative,justice,self-regulatory approach,a more social form 

of supervision in order to protect small and medium shareholders, is to protect the 

development of securities markets， which is particularly important for China's 

socialist stock market. For this reason,from the news media, information disclosure 

of listed company supervision,the full protection of investors,especially in the 

interests of small investors as a top priority and purpose. 

This article is divided into five parts: 

The first chapter provides an overview of information disclosure system， 

including Concept, principles and meaning of the media monitoring information 

disclosure of listed companies 

Chapter two describe the need for information disclosure of listed companies to 

news media from monitoring.The first is that the fairness of information disclosure 
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of listed companies and the requirements of internal corporate governance 

mechanisms; second,the media freedom; third,the media and effective way to 

enhance other monitoring. 

The third chapter describes the foreign news media legislation and supervision 

of information disclosure of listed companies profile and characteristics of the 

legislation,and take the United Kingdom,the United States,France,Germany for 

example. 

Chapter IV discusses the current plight of supervision of the news media for the 

listed company,and detailly explains the reasons. 

Chapter V puts forward feasible measures and suggestions on the system 

construction based on the actual situtation in China. 

 

 

Keywords: Information Disclosure;Media Supervision;Listed Companies 
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